
Zapis tekstowy treści filmu:  

Studenci z niepełnosprawnością stanowią około 1% społeczności akademickiej Szkoły 

Głównej Gospodarstwa Wiejskiego. Można zapytać, dlaczego tak niewiele? Wynika to ze 

specyfiki uczelni i z faktu, że student z niepełnosprawnością nie ma obowiązku informowania 

o swojej niepełnosprawności. Jedynym momentem, kiedy “musi się ujawnić”, jest sytuacja, 

która której chciałby skorzystać ze stypendium przysługującego studentom 

niepełnosprawnym. Działania uczelni na rzecz tej grupy studentów polegają zarówno na 

działaniach administracyjno-prawnych, infrastrukturalnych jak i mamy zabezpieczenie 

finansowe i bezpośrednią pomoc o ile taka pomoc przez studenta odczuwania jest 

konieczna.  

A więc może kolejno, jeśli chodzi o sprawy regulaminowe. Studenci z niepełnosprawnością 

mają prawo do zwiększonej absencji. Każdy student SGGW, ma prawo do 20% 

nieobecności na zajęciach uważanych za obowiązkowe, natomiast w przypadku studentów z 

niepełnosprawnościami, ta absencja jest zwiększona do 30%, przy czym oczywiście są to 

zajęcia, które w terminie późniejszym uzgodnieniu z osobą prowadzącą zajęcia należy 

uzupełnić. Istnieje również możliwość skorzystania z tłumacza języka migowego. To dzieje 

się oczywiście na życzenie na prośbę studenta, że niepełnosprawnością. Istnieje również 

zapewniona regulaminowo możliwość alternatywnej formy notatek. Student z 

niepełnosprawnością po uzgodnieniu wcześniejszym z osobą prowadzącą zajęcia ma prawo 

do nagrywania wykładu, ewentualnie wykonywania zdjęć oczywiście tylko i wyłącznie na 

własny użytek z zachowaniem praw autorskich.  

Możliwe jest również zmiana sposobu zaliczenia przedmiotu zaliczenia modułu, jeżeli ze 

względu na niepełnosprawność studentowi wygodniej jest zdawać egzamin w formie ustnej, 

a przewidziany jest w formie pisemnej. Ewentualnie na odwrót takie zmiany są możliwe, jeśli 

chodzi o studentów z niepełnosprawnościami. Sami staramy się dostosować proces 

dydaktyczny do możliwości studenta. 

 Jeśli chodzi o zabezpieczenie finansowe? Każdy student niepełnosprawnych się 

udokumentowaną niepełnosprawnością ma prawo do stypendium i to stypendium, jego 

wysokość zależy od stopnia niepełnosprawności - nie zależy od statusu materialnego 

danego studenta, danej rodziny. Wychodzimy również naprzeciw nauczycielom 

akademickim, którzy być może pierwszy raz w życiu będą pracowali ze studentami 

niepełnosprawnymi. Otóż zgodnie z zarządzeniem Jego Magnificencji Rektora SGGW, raz w 

roku odbywa się szkolenie dla nowozatrudnionych nauczycieli akademickich. Jesteśmy do 

niedawna jeszcze, a być może i do dzisiaj jedyną uczelnią, która ma tego typu szkolenia. 

Nauczyciele akademiccy są zapoznawanie z rodzajami niepełnosprawności z możliwością 



pomocy studentom, są udzielane wskazówki, które jak potem nauczyciele twierdzą, są 

bardzo przydatne w  momencie, kiedy ten student z niepełnosprawnością pojawi się na 

zajęcia. Generalnie wyznajemy zasadę taką student z niepełnosprawnością sam najlepiej 

wie, w jaki sposób można mu pomóc i dlatego zawsze o to pytamy. O tym właściwie 

decyduje przede wszystkim student. My staramy się to zapewnić, pomóc, stworzyć 

sprzyjające warunki.  

Przy tych sprzyjających warunkach oczywiście nie zapominamy o infrastrukturze uczelni. Ta 

infrastruktura jest wciąż uzupełniana. Mamy miejsca parkingowe specjalne dla studentów 

niepełnosprawnych mamy salę doposażone w odpowiedni sprzęt, łącznie z pętlami 

indukcyjnymi. To są pojedyncze w tej chwili jeszcze salę, ale ten sprzęt jest dokupowany. 

Realizowana jest pełniejsza infrastruktura uczelniana z myślą oczywiście o studentach z 

niepełnosprawnością. Student z niepełnosprawnością, a także prawo do realizacji zajęć z 

wychowania fizycznego w formie alternatywnej również mamy odpowiedni sprzęt 

wykorzystywany na zajęciach w grupach rehabilitacyjnych.  

A więc wszystkie działania uczelni mają na celu zapewnienie studentom z 

niepełnosprawnościami warunków do pełnego udziału w procesie kształcenia i w pracach 

naukowo badawczych. A jeżeli student odczuwa potrzebę spersonifikowanej pomocy to 

oczywiście zawsze jestem do dyspozycji czy to w formie kontaktu elektronicznego za 

pomocą poczty elektronicznej, czy w obecnej sytuacji telefonicznie i wtedy staramy się już 

znaleźć rozwiązania indywidualne, które studentowi umożliwią realizację pełnego programu. 


